
G20 چرا اهمیت دارد؟

 G20 پیامدهای شکست
 G20 آفریقای جنوبی در پایان سال ۲۰۲۴ ریاست گروه
را برعهده گرفت. از آن زمان به این سو، جهان به مکانی 
ک تبدیل شده  ، غیرقابل پیش بینی و خطرنا پیچیده تر
است. به نظر می رسد قدرتمندترین دولت جهان یعنی ایالات 
متحده قصد دارد نظم موجودی را که خود ایجاد کرده تضعیف 
کند و قدرت خود را بر کشور های ضعیف نشان دهد. سایر 
کشور های تأثیرگذار در حال چرخش به سمت داخل هستند. 
این تحولات نگرانی هایی را در مورد اینکه چگونه سازوکار های 
G20 می توانند به عملکرد خود  همکاری جهانی مانند 
ادامه دهند، به ویژه آن دسته از سازوکار هایی که بر اساس 

تصمیم گیری توافقی کار می کنند، ایجاد کرده است. 
   هدف G20 چیست؟ 

کشور قدرتمند  که در آن بیست  G20 مجمعی است 
در اقتصاد جهان به طور منظم گردهم می آیند تا در مورد 
فوری ترین چالش های اقتصادی و سیاسی بین المللی به 
بحث و تبادل نظر بپردازند و تلاش نمایند تا به آن چالش ها 
رسیدگی کنند. این گروه که شامل کشور های ثروتمند و در 
حال توسعه است، حدود ۶۷ درصد از جمعیت جهان، ۸۵ 
درصد از تولید ناخالص داخلی جهانی و ۷۵ درصد از تجارت 
جهانی را تشکیل می دهد. G20 در واقع یک نام اشتباه است، 
زیرا تعداد واقعی شرکت کنندگان آن در هر سال از ۱۹ کشور و 
۲ نهاد بین المللی )اتحادیه اروپا و اتحادیه آفریقا( که اعضای 
دائمی آن هستند بسیار بیش تر است. هر سال تعدادی 
»مهمان« دعوت شده به آنان ملحق می شوند. در حالی که 
برخی کشور ها مانند اسپانیا و هلند وجود دارند که مهمانان 
دائمی G20 قلمداد می شوند، فهرست کامل مهمانان توسط 
رئیس G20 برای آن سال تعیین می شود. امسال آفریقای 
، فنلاند، سنگاپور  جنوبی ۱۳ کشور از جمله دانمارک، مصر
و امارات متحده عربی را دعوت کرده است. ۲۴ سازمان 
بین المللی دعوت شده از جمله صندوق بین المللی پول، 
بانک جهانی و سازمان ملل متحد و هشت سازمان منطقه ای 
 G20  .آفریقایی و نهاد های دیگر نیز به آنان ملحق می شوند
کرد و نه مجموعه ای از  را باید به عنوان یک فرآیند درک 
رخداد های مجزا. راس آن نشست سالانه رهبرانی هستند 
که در آن سران کشور ها و دولت های شرکت کننده به دنبال 
توافق بر سر صدور بیانیه ای هستند که توافقات خود را در 
مورد موضوعات کلیدی مشخص کنند. این توافقنامه ها غیر 
الزام آور هستند و معمولا هر یک از کشور های شرکت کننده 

کثر، اما نه همه موارد توافق شده را اجرا می کنند.  ا
G20 بیانیه های   

صدور بیانیه G20 نتیجه یک فرآیند دو مسیره است: 
یک مسیر مالی، متشکل از نمایندگان وزارت های دارایی و 
بانک های مرکزی در کشور های شرکت کننده، و یک مسیر 
دیگر که به مسائل سیاسی می پردازد. در مجموع این دو 
مسیر شامل بیش از ۱۰۰ جلسه با حضور مقام های سطح 
فنی و سیاست گذاران است. دستور کار جلسات کارگروه بر 
اساس یادداشت ها درباره مسائلی است که توسط ریاست 
G۲۰تهیه شده، یادداشت های مسائل هم درباره کار های 
ناتمام نشست های سال های پیشین و هم درباره موضوعات 
جدیدی که رئیس G20 به دستورکار جلسات آن می افزاید، 
مورد بحث و بررسی قرار می گیرد. روسای کار گروه ها نتایج 
جلسات را به وزیران گزارش می دهند. این گزارش ها ابتدا 
در جلسات معاونان با وزیران مطرح می شود. نمایندگان به 
دنبال محدود کردن زمینه های اختلاف موضوعات مورد 
بحث خواهند بود تا با ارائه آن در نشست وزیران امکان 
کثر ممکن برسانند. توافق های  دستیابی به توافق را به حدا
به دست آمده در هر یک از جلسات وزیران با فرض توافق 
کره  همه شرکت کنندگان، در یک بیانیه به دقت مورد مذا
گر شرکت  قرار گرفته در قالب پیش نویس مطرح خواهد شد. ا
کنندگان نتوانند به توافق دست یابند، وزیری که جلسه را 
اداره می کند خلاصه ای از جلسه را ارائه می دهد. این اسناد 
سپس بیانیه ای را که در پایان اجلاس G۲۰ منتشر خواهد 
شد، اعلام می کند. این بیانیه نهایی بیانگر تصمیم مشترک 
رسمی سران دولت و دولت های شرکت کننده است. روند 
G۲۰ با کار ۱۳ گروه مشارکت کننده که برای مثال، تجارت، کارگر، 
، زنان و جامعه مدنی را در کشور های  جوانان، اتاق های فکر
G۲۰نمایندگی می کنند، تکمیل می شود. این گروه ها به دنبال 

راه هایی برای تأثیرگذاری بر نتایج فرآیند G۲۰ هستند. 
G20 تروئیکای   

 G20 فاقد دبیرخانه دائمی است. در عوض، رئیس G20
مسئول سازماندهی و ریاست بیش از ۱۰۰ جلسه است که در 
طول سال برگزار می شود. گروه G20 تصمیم گرفته که این بار 
باید توسط یک »تروئیکا« متشکل از روسای پیشین، فعلی و 
 G20 بعدی آن گروه مورد حمایت قرار گیرد. امسال تروئیکای
متشکل از برزیل صاحب کرسی ریاست پیشین، آفریقای 
جنوبی صاحب کرسی ریاست فعلی و ایالات متحده صاحب 
کرسی ریاست بعدی آن گروه است. نقش تروئیکا بسته به 
 G20 هویت ریاست فعلی و میزان قاطعیت آن در پیشبرد روند
متفاوت است. هم چنین، رئیس فعلی تحت تاثیر میزان فعال 
بودن دو عضو دیگر تروئیکا قرار خواهد گرفت. تروئیکا تشکیل 
شده تا از یک سال G20 تا سال بعد اطمینان حاصل شود. 
این موضوعی مهم است، زیرا امکان انتقال قابل توجهی از 
مسائل در دستور کار  G20 از  یک سال به سال بعدی را فراهم 
می کند. بنابراین، تروئیکا این ظرفیت بالقوه را برای ریاست آن 
گروه ایجاد می کند که به جای یک سال بر روی موضوعات مورد 

علاقه خود در یک بازه زمانی سه ساله تمرکز کند. 
 G20 کارنامه   

G20 اساسا یک گروه خود انتصابی است که خود را به 
عنوان »مجموعه برتر همکاری های اقتصادی بین المللی« 
معرفی کرده است. اعضای G20 نخستین بار در طول بحران 
 G20 ،مالی آسیا در دهه ۱۹۹۰ گردهم آمدند. در آن زمان
محدود به مجمعی بود که در آن وزرای دارایی و روسای 
بانک های مرکزی می توانستند درباره مهم ترین مسائل 
اقتصادی و مالی بین المللی مانند بحران مالی آسیا گفت و گو 
کنند. گروه G20 در زمان بحران مالی جهانی در سال ۲۰۰۸ به 
سطح سران کشور ها و دولت ها ارتقاء یافت. زمانی که جهان 
با بحران اقتصادی مواجه است، گروه G20 نشان داده که به 

عنوان یک مجمع همکاری به خوبی عمل می کند. 
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ذره بین تحقیقی را مرکز پژوهش های مجلس انجام داد تحت عنوان 
حجاب شرعی و حجاب عرفی که کار مفصلی بود و خیلی هم 
روی آن کار شد. لذا این موضوع از این منظر قابل بررسی 
است که قاعدتا یکسری تحقیقات بنیادین می خواهد که 
باید انجام شود. از منظر حقوقی باید بررسی شود که چقدر 
با حقوق شهروندی و چقدر با قانون اساسی ما و در کجاها 
تعارض پیدا می کند. دیگری از منظر اجتماعی است که چه 
پیامدهای اجتماعی را به دنبال خواهد داشت و موضوعی که 
بسیار مهم است، مساله اجراست. واقعا ما چگونه می توانیم 
آن را اجرا کنیم؟ در معاونت زنان و معاونت حقوقی با یکدیگر 
کار می کنند ولی یا من باید سوال  روی یک قانون جدید 
کنم ببینم به کجا رسیده یا باید خودتان از خود این عزیزان 
پیگیری کنید که ببینید دقیقا در چه وضعیتی است. آنچه 

مسلم است ما بر حفظ کرامت انسان ها ایستاده ایم. 

شدن  برداشته  پیرامون  بسیاری  صحبت های 
که از وعده های مهم  فیلترینگ شبکه های اجتماعی 
کنون به جای مورد  ح شده اما تا رئیس جمهور بود مطر
انتظار نرسیده، دولت قرار است کی خبر خوش رفع فیلتر 

شبکه های اجتماعی را به مردم بدهد؟
موضوع حکمرانی فضای مجازی که جزو مطالبات مقام 
رهبری است و جزو منویات ایشان است که قاعدتاً دولت ها 
باید آن را دنبال کنند، یکی از موضوعاتش این است در عین 
حالی که باید دسترسی به فضاهای مجازی وجود داشته 
باشد، باید حکمرانی شامل تولید محتوا را هم انجام دهیم. 
اینکه این موضوع الان دقیقا در کدام نقطه ایستاده را الان 
نمی توانم پاسخ دهم چون پاسخ دقیقی برایش ندارم. برخی 
اوقات موضوعات را تکرار می کنیم و مردم را خسته می کند و 
چون نمی خواهم این اتفاق بیفتد، ترجیح می دهم که پاسخ 
این سوال را هم فعلا نگه دارم و با آقای دکتر هاشمی صحبت 
کنم. چون من هنوز آخرین وضعیت را نگرفته ام. یکبار صحبتی 
شد که ان شاءا... تا اسفندماه گشایش هایی حاصل می شود 
ولی خب، عملاً به آخر اسفند نزدیک می شویم و زمان زیادی 
 ، نمانده است. لذا به جهت اینکه دوباره نگویم بله یا خیر
ترجیح می دهم این سوال را نگه دارم و با مسئول مربوطه 

گر پاسخ جدیدی بود اطلاع می دهم.  صحبت کنم. ا

    آقای دکتر پزشکیان قبل از انتخابات و پس از آن خیلی 
که این شرایط  کید داشتند  وی بحث معیشت مردم تا ر
مناسب مردم ما نیست، شش ماه از دولت چهاردهم 
گذشته با توجه به آنچه که دولت تحویل گرفته در اسفند 
آقای پزشکیان توانسته وعده حل  ۱۴0۳ چقدر دولت 

مشکلات اقتصادی و معیشتی مردم را تحققق ببخشد؟
این را بگویم که تقریبا در هیچ جلسه ای از هیأت دولت یا 
تصمیم های اقتصادی که آقای رئیس جمهور تشریف دارند 
نیست که تصمیمی مطرح شود و ایشان راجع به نکته معیشت 
مردم و اینکه مراقبت بکنید از این موضوع یا مراقب هستید 
گر  یا نه سوال نپرسند. این را بدون اغراق عرض می کنم. من ا
گان بگویم ایشان  بخواهم به دید تحلیل محتوا شمردن واژ
حداقل در جلسه دو ساعته هیئت دولت حداقل ۱۰ بار راجع 
به واژه معیشت مردم تذکر دارند. این نشان می دهد که ایشان 
به موضوع توجه دارند ولی آیا این موضوع تا به حال قضیه را 
حل کرده؟ ممکن است بعضی بگویند نه، حل نکرده. پاسخ 
این است یک تصمیمی باید می گرفتیم که آن تصمیم کاهش 
نرخ تنوع ارزها بود و این باعث شد که ما شاهد افزایش قیمت 
در حوزه ارز باشیم. به جهت مرکز مبادله ارز و طلایی که شکل 
گرفته بود و وارد شدن ارز حاصل از صادرات در داخل سامانه 
و بعد طبیعتا مبادله آنها شاهد این وضعیت بودیم که افزایش 
ارز اتفاق افتاد و طبیعتا تاثیراتی که حوزه های بین الملل بر 
وضعیت ارز می گذارد، فشاری را بر بدنه اقتصاد ایجاد می کند و 
طبیعتاً این موضوع بر معیشت مردم تاثیر می گذارد. موضوع 
حذف دهک های پردرآمد جزو موضوعاتی است که در برنامه 
هفتم هم از ما خواسته شده است. موضوع راه اندازی مرکز 
خ ارزها و کالابرگ  ، تنوع نر خ ارز مبادله ارز و طلا و کم کردن نر
جزو برنامه های هفتم بود که باید اجرا می کردیم. پس مجبور 
کید می کنم  شدیم به هفت دهک از جامعه کالابرگ بدهیم. تا
این موضوع اصلا موضوع خوشایندی نیست ولی به جهت 
حفظ معیشت مردم مجبور به انجام این کار هستیم. یقینا این 
موضوع برای دولت هم جذابیت ندارد یعنی طبیعتا به عنوان 
دولت دلمان می خواهد که بیایم راجع به موضوعات خیلی 
بهتر با مردم صحبت بکنیم. یعنی این برای چه رئیس جمهور 
و چه سخنگوی دولت چه هر کدام از وزرا جذاب تراست که از 
دستاوردهای بزرگتر صحبت کنیم. ولی در شرایط اقتصادی 
هستیم که مجبوریم حداقل کف معیشت مردم را مراقبت 
کنیم و به همین خاطر است که به هر حال موضوعاتی نظیر 
کالابرگ که اخیرا هم پرداخت شد، کمک می کند که معیشت 

مردم قدری کمتر آسیب ببیند. 

پیشانی نوشت هر دولتی با عملکرد اقتصادی سنجیده 
می شود و امروز جامعه هم خوب یا بد عملکرد دولت آقای 
پزشکیان را با عملکرد اقتصادی می سنجد، با توجه به 
گر سخنگوی  بازار شب عید حقوق کارگران و کارمندان و... ا
دولت نبودید به عنوان یک شهروند چه میزان عملکرد 

اقتصادی دولت را می پسندیدید؟
عملکرد دولت با توجه به شرایطی که در آن قرار گرفته، چون 
غ از شرایط بی معناست، عملکرد در بستر زمان و  عملکرد فار
مکان و همه اینها معنادار هست، در بستر شرایط اجتماعی 
معنادار هست. واقعیت این است که ما راهی به جز اینکه 
بخواهیم راجع به کالابرگ صحبت کنیم نداریم. ببینید اقتصاد 
ما اقتصادی است که تحریم بر آن آسیب وارد کرده است. تعارف 
ندارد زمانی که می گفتند تحریم ها کاغذپاره است گذشت. 
تحریم ها واقعا آسیب وارد می کند. تحریم به شدت هزینه های 
گر  ما را بالا می برد. اصلا چرا مقام معظم رهبری فرمودند که ا
یک ساعت هم زودتر شد، تحریم ها را بردارید و اقدام کنید؟ 
از  تمام شده خیلی  خ  نر باعث می شود  که  تحریم هاست 
محصولات و کالاها در کشور ما به شدت بالا برود. بهای تمام 
شده پول در کشور ما بالا می رود. بله یک سری از موضوعات، 
موضوعات ساختاری است. ساختار داخلی ماست ربطی هم 
به تحریم ندارد. منکر این موضوع هم نیستیم. حتما هم فشار 
دولت بر این است که این ها را اصلاح کند. شرکت های دولتی 
که سوددهی شان کافی نیست هم با جدیت دنبال می شود 
گر بگویید در این شش ماه، می گویم  که اصلاح شوند. ولی ا
بیشتر از این در توان دولت نبود. خیلی صادقانه می گویم این 
آن چیزی بود که دولت ظرف مدت ۶ ماه می توانست انجام 

دهد. فراموش نکنید شش ماهی که روز بعد از تحلیف ریاست 
جمهوری شهید هنیه را زدند. این شرایط را فراموش نکنیم. ما 
در شرایطی هستیم که در یک کشور راهپیمایی می شود، افت 
پول ملی اتفاق می افتد. ما در کشوری هستیم که به شدت 
اتفاقات منطقه ای تاثیرگذار است. به هر حال شهادت شهید 
هنیه و شهادت سیدحسن نصرا... اتفاقات کمی نبود واقعا و 
تاثیراتش برای اقتصاد ما تاثیرات بزرگی است. طبیعی است 
که در این شرایط آنچه که عمل شده توان دولت این بوده 
است. ولی این را عرض بکنم که دولت برنامه جدی دارد برای 
اینکه وضعیت درونی را درست کند. چون خیلی نکته مهمی 
است به هر حال ما کشوری هستیم با ۸۰ میلیون جمعیت 
گر بتوانیم تکاپوی نیازهای خودمان را داشته باشیم،  که ا
گر بتوانیم  حجم زیادی از اقتصاد درست خواهد شد. لذا ا
گلوگاه هایی را که کارهای داخلی ما را گره می زند، اقتصاد ما را 
دچار مشکل می کند، تولید را دچار مشکل می کند، شناسایی 
کنیم شرایط بهتری خواهیم داشت. خیلی از اوقات تولید 
کننده های ما گرفتارند. الان نه به خاطر لزوما ارز حتی به خاطر 
گلوگاه هایی که در داخل وزارت خانه ها برایشان پیش می آ ید 

رفع این موانع جزو برنامه های جدی دولت است. 

    ناترازی مدت هاست که باعث قطعی گاز و برق مردم 
شده است. چیزی که آقای دکتر پزشکیان اخیرا از آن در 
قالب زمستان سخت یاد کردند، اساسا چه میزان از این 
اتفاقات را میراث دولت گذشته و چه میزان را به جهت 
وز اعتراضات به  شرایط و امکانات می بینید که باعث بر

دولت شده است؟
ناترازی ها حاصل سیاست گذاری هایی است که ما در ادوار 
مختلف داشتیم. این عدد را من بارها گفتم ما در اول شهریور 
۴۰۳ ذخایر گازوئیل مان ۴۰ تا ۴۵ درصد اول شهریور ۴۰۲ بود. 
ک نژاد به عنوان وزیر نفت به من دادند.  این عدد را مهندس پا
خب وقتی ذخایر گازوئیل پایین است، میزان مصرف افزایش 
پیدا کرده، انشعاب جدید دادیم و از طرف دیگر اورهال ها یا 
به روزرسانی هایی که باید در حوزه نیروگاهی صورت بگیرد به 
اندازه کافی انجام نشده، طبیعی است که ناترازی داریم. حتما 
یک قسمتش برای ادوار گذشته است. حتما یک قسمت 
برای سه سال گذشته و یک قسمت برای دوره های گذشته 
است. حتی قسمتی از این موضوع روی انشعاباتی که شاید ما 
اصلا نباید اینقدر گسترش می دادیم. ما باید اول می دیدیم. 
این خیلی مسئله است ما در صنایع مان مجبوریم قطع برق 
داشته باشیم در حالی که خیلی از اوقات مثلا فرض کنید 
که در فلان منطقه کوهستانی و روستایی است  ویلاهایی 
فعال است. خب این ایراد سیاست گذاری است. اما نکته ای 
که وجود دارد یکی از دستاوردهایی که من خیلی برام مهم 
کید بکنید این  است و می خواهم شما هم روی این قضیه تا
است که ما تا به حال همیشه مازوت سوزی را در لایه ای از 
ابهام می گذاشتیم و می گفتیم ما سوخت های متنوع استفاده 
می کنیم. چه کسی این ادبیات را باب کرد چه کسی جرات 
کرد بگوید بله مازوت می سوزانیم، معذرت می خواهیم... 
که بسیار دردسر  به نظرم می آید ناترازی ها در عین حالی 
داشت و واقعاً همه به خصوص صنعتگران در این موضوع 
اذیت شدند، ولی دستاورد اجتماعی داشت ما راست گفتیم 
و شجاعانه و صادقانه عذرخواهی کردیم. این خیلی اتفاق 
اجتماعی مهمی است. سال هاست که این موضوع در ابهام 
بود که مازوت می سوزانیم یانه. رسانه های ها می گفتند بله، 
دولتی ها می گفتند خیر یا پاسخ نمی دادند. شما که رسانه ای 
هستید بیشتر با این مواجه شده بودید. اما ما خیلی راحت 
گفتیم بله مازوت سوزاندیم و امیدواریم دیگر این کار را تکرار 
نکنیم. دلمان نمی خواهد بسوزانیم دلمان می خواهد که 
، مرکزی و اصفهان  مردم ما به خصوص در استان های البرز
ک  سه استانی که مازوت سوزی در آنها سنگین است هوای پا
کنند و حتماً تلاشمان را می کنیم و حتما به سمت  تنفس 
انرژی های خورشیدی می رویم. لذا موضوعات را باید با زوایای 
مختلفش نگاه کرد. در عین حالی که بله زمستانی بود که واقعا 
همه اذیت شدند دولتی ها به سهم خودشان صنعتی ها به 
سهم خودشان و مردم به سهم خودشان. خیلی از اوقات برق 
منازل قطع می شد خانه هایی که آب را با پمپ می رسانند و 
مدرسه تعطیل بود. اینترنت قطع می شد چون برق قطع شده 
بود ولی متوجه این موضوعات هستیم من می خواهم به آن 
کید  چیزی که به هر حال در این موضوع می توان روی آن تا
کرد و به سمت بهبود جامعه رفت صحبت بکنیم. به هر حال ما 
کنون زیر فرش می کردیم امروز رو آوردیم و گفتیم  موضوعی که تا
بله مازوت سوزی وجود دارد و ما را ببخشید. سعی می کنیم که 

دیگر تکرار نکنیم، اما از نظر من خیلی اتفاق مهمی بود. 

   برخی معتقدند جریان پایداری در دولت نفوذ دارد 
و بالعکس اصلاح طلبان که جریان حامی دولت بودند 
آنچنان که باید تاثیرگذار نیستند و نمونه آن ممانعت از 

حضور آقای خاتمی در افتتاحیه بیمارستان آیت ا... 
هاشمی، اساسا مواجهه دولت با جریانات سیاسی 

یکسان است و با همه همان وفاق را دارد؟
حتما سرمایه هایی مثل آقای خاتمی را باید 

قدر دانست. به هر حال ایشان هشت 
کشور بودند و  سال رئیس جمهور 

دستاوردهای بسیار خوبی را در 
رقم  اقتصادی  اتفاقا  حوزه های 

اقتصادی  دوران  بهترین  زدند. 
است.  بوده  خاتمی  آقای  دوره 
شما موقعی که شاخص ها را نگاه 
می کنید ما رشد ۱۲ درصدی تجربه 
جزو  خاتمی  آقای  لذا  کردیم. 
کشور است و  سرمایه های این 
این اصلا معنادار نیست که ایشان 

بیمارستانی  افتتاحیه  در مراسم 
نتوانند  به نوعی خیرساز است  که 

حضور پیدا کنند. حتما این موضوع 
رویکرد  دولت  رویکرد  نیست.  معنادار 

توانمندسازی اجتماعی و دادن مرجعیت 
گروه های مرجع است. رویکرد دولت  به 
رویکرد حل مسئله است و تمام تلاشش 
را می کند همانطوری که در ناترازی های 
انرژی می گوید؛ من ظرف مدت چهار سال 
۳۰ هزار مگاوات انرژی خورشیدی می آورم 
و برای تابستان ۵ هزار مگاواتش را قطعاً 
خواهم آورد و موضوع را حل می کنم لااقل 

رویکرد ما حل مسئله است. اینجا هم رویکرد ما رویکرد حل 
مسئله است. آقای دکتر پزشکیان وزیر دوره اصلاحات بودند. 
حتما دولتی که برآمده از اصلاحات است قاعدتاً از اصلاحات 
حمایت می کند ولی این به این معنا نیست که سایر طیف های 
سیاسی را به رسمیت نمی شناسد. سایر طیف های سیاسی را 
هم به رسمیت می شناسد حرف آنها رو هم می شنود دغدغه 
آنها را هم گوش می دهد ولی طوری که مصالح ملی باشد اقدام 

خواهد کرد. 

    این نوع تعامل را در قبال اشخاص چطور می بینید؟ 
افرادی که از ابتدا در کنار آقای پزشکیان آمدند مثل آقای 
دکتر طیب نیا و آقای دکتر ظریف به دلایلی در کنار دولت 
نیستند و حداقل بسیاری معتقدند در مورد آقای ظریف 
کند، این  رئیس جمهور می توانست ایستادگی بیشتری 

موضوع را چگونه می بینید؟
 خود این عزیزان که شما نام بردید همه جز سرمایه های 
که مراسم سوگند ریاست جمهوری  کشورند. شما موقعی 
سایر کشورها را نگاه می کنید می بینید همه روسای جمهور 
می ایستند. این نشان از این دارد که همه اینها مردم برای شما 
تلاش کردند چه موفق شدند چه نشدند همه اینها برای شما 
تلاش کردند. چه طیف سیاسی آنها با من مهاجرانی همسو 
باشد چه نباشد من حق ندارم کسی را تخریب کنم. آدم هایی 
که شما نام بردید همه جزو سرمایه های کشورند. آقای ظریف 
جزو سرمایه های این کشور است. مردم فراموش نکردند ایشان 
کره می رفتند  با دیسک کمر روی ویلچر بودند ولی برای مذا
کره دستوری بود که باید انجام می شد و  چرا چون آن روز مذا
باید مشکل مردم حل می شد و ایشان این کار را انجام دادند. 
آقای دکتر طیب مشاور رئیس جمهورند و شاید کمتر دیده 
می شود. شخص آقای پزشکیان عرض کنم ایشان آنچه را 
می توانست در مورد نگهداری ظرفیت های انسانی خود به 
کار بست. من نمی خواهم بگویم ایشان خدای نکرده قدیس 
هستند. همه ما انسان ها خطاهایی داریم، همه ما انسان ها 
معذور و محذوری داریم ولی آقای پزشکیان در این زمینه به 
شدت تلاش خودشان را انجام دادند ولی خوب به قول شما 
نوشتید استعفا خواندید برکناری. به هر حال این اتفاق افتاد 
و من مطمئنم آقای دکتر ظریف اینقدر نسبت به شخص آقای 
دکتر پزشکیان و دولت و کشور و نظام علاقه دارند که در این 
موضوع غیر از رویکرد بزرگوارانه از ایشان چیزی نمی شود دید. 
کما اینکه در دیدار مقام رهبری هم ایشان با خوشنودی تمام 
حضور داشتند بدون ذره ای دلخوری ولی آنچه که مشخص 

است وظیفه ماست که انسان ها را قدر بدانیم. 

   این احتمال وجود دارد که با اصلاح قانون مشاغل 
گشت آقای ظریف به دولت  حساس دوباره شاهد باز

باشیم؟
گر که کسی  این قانون به گونه ای نوشته شده که شما امروز ا
در خارج از کشور متولد شده باشد و بسیجی هم باشد، هیئت 
علمی دانشگاه هم نمی تواند باشد. چرا چون به کارتابلی 
دسترسی دارد که به دولت وصل است. قانون به گونه ای 
نوشته شده که خیلی دست و پا را می بندد. دولت ابتدا آمد 
روی تابعیت قهری دقیقا موضوع آقای دکتر ظریف را بررسی 
کرد. ایشان در زمانی که دیپلمات یا دانشجو بودند فرزنددار 
شدند و فرزندشان بنا به قوانین آن کشور تابعیت قهری دارند و 
این تابعیت قهری باعث می شود که امروز از اینکه بخواهند در 
پستی باشند، منع شوند. دولت یک لایحه دو فوریتی داد. دو 
فوریتش رای نیاورد ولی خود لایحه رای آورد و خود لایحه الان 
در کمیسیون اجتماعی مجلس است و ما امیدواریم مجلس 
این را سریع تر به خروجی برساند. نه فقط برای شخص آقای 
ظریف بلکه برای سرمایه هایی که ما در این کشور داریم. ما باید 
با همه سرمایه هایمان این کشور را بسازیم. انسان هایی که در 
ج از کشور که تحصیل کرده اند آدم های تحصیل کرده ای  خار
هستند که آن طرف رفته بودند و خوب این قانون الان دست 

را بسته است. 

ح      آقای دکتر پزشکیان بسیار مطر
کردند که باید عملکردی داشته باشیم 
صندوق  پای  که  درصدی   ۵۱ آن  تا 
بعدی  انتخابات  برای  نیامدند  رای 
خودشان بیایند، از نگاه شما عملکرد 
دولت به گونه ای بوده که ۵۱ درصد 
بعدی  انتخابات  در  حضور  برای 
رای  پایکاه  همان  یا  شوند  اقناع 
ابتدایی نیز به انتخابات بعدی 

با دیده تردید می نگرند؟
که ما در این ایام با همه بحران های  واقعیت این است 
شاهدش  حال  به  تا  که  بودیم  کارهایی  شاهد  اقتصادی 
نبودیم. دیدار آقای رئیس جمهور در منزل محمدعلی موحد 
و در منزل آقای دکتر اردکانی جزو موضوعاتی است که نشان از 
گر ما بتوانیم در وضعیت  توجه به گروه های مرجع دارد و لذا ا
اقتصاد مقداری ثبات ایجاد کنیم با رویکردی که دولت دارد، 
توجه متوازنی که به حوزه های متنوع اجتماعی و هنری دارد، 
می توان به بهبود شرایط امیدوار بود. ما در این سال ها شاهد 
قهر بسیاری از هنرمندان بودیم. به هر حال آقای رئیس جمهور 
رفتند کنسرت این اتفاق مهمی است. آقای فخرالدینی جزؤ 
سرمایه های این کشور است و وقتی رئیس جمهور کنسرت 
می رود یعنی اینکه من آمدم بشنوم آنچه را که تو ساختی. پس 
اتفاقا این حرکات، اقدامات و ابتکارات نشان از این دارد که 
رویکرد برگرداندن سرمایه اجتماعی است. سرمایه اجتماعی با 
امید و با اقدام برمی گردد. امید هم فقط با گفتار نیست اتفاقاً 
با رفتار است. برای اولین بار است که رئیس جمهور در این 
سال ها افطاری نمی دهد افطاری می رود. از حضور در جمع 
شرکت های دانش بنیان تا حضور در کمپ ترک اعتیاد. این 
ناشی از توجه ایشان به گروه های اجتماعی است و من به شدت 
خوشبینم به اینکه ان شاءا... با تلاشی که دولت دارد با تنوعی 
از برنامه که هم در حوزه بین الملل هم در حوزه اقتصاد هم در 

حوزه انرژی دارد ما شاهد بهبود وضعیت باشیم. 

ح می کنند که رئیس جمهور افطاری      البته برخی مطر
نمی دهد که با انتقادات از سوی افراد مختلف مواجه نشود. 
اتفاقاً لازم است که توضیح عرض کنم اتفاقا گوش دولت کاملا 
شنواست و همه ما تک تک ماها اعضای دولت وظیفه داریم 
هم بشنویم هم پاسخ بدهیم هم جاهایی لازم نبود سکوت 
کنیم. ولی بشنویم. لذا افطاری ندادن رئیس جمهور مطلقا به 
خاطر فرار از نشنیدن نبود و اینجا جا دارد که من این را اصلاح 
کنم که اشتباهی در ذهن افراد شکل نگیرد، به جهت این بود 
که صرفه جویی کنند در هزینه ها و به جاهای مختلف سر بزنند. 

    دولت چه رویکردی در قبال مجلس دارد که ابتدا با 
وفاق پزشکیان همراه شد، اما کم کم به جای تعامل تقابل 
را برگزیده و تندروهایش که به دنبال زمینگیر کردن دولت 

هستند؟ 
برداشت ما از رفتار مجلس این است که مجلس از حقوق 
گر  ا خودش استفاده می کند. مجلس قاعدتاً طبق قانون 
هرجایی فراتر از حقوق رفتار می کند می شود با شورای نگهبان 
ح کرد. برداشت ما بر این است که مجلس حق  موضوع را مطر
دارد. مجلس حق نظارتی دارد. حق دارد که عملکرد وزرا را 
ارزیابی کند. به هر حال از مردم رای گرفتند و وکیل مردم اند. 
ما نمایندگان را به چشم وکلای مردم نگاه می کنیم که مدافع 

حقوق مردم اند و فعلا چنین برداشتی نداریم. 

    تندروها تمام تلاش خود را از استیضاح تا فشار برای 
استعفا و تجمعات غیر قانونی برای زمین زدن دولت به کار 
ح شده که در جمع های  گرفته و می گیرند و اخیرا نیز مطر
خصوصی دنبال حمله به شحص رئیس جمهور و زمین زدن 
دولت هستند، دولت چه مواجهه ای با این جریانات دارد؟

موضوعی با نام تجمعات را که طبق قانون اساسی هم کاملا 
حق مردم است در دستور کار یکی از کمیسیون های مجلس 
است که روی آن کار می شود. لذا این موضوعاتی است که قبلا 
هم صحبت شده است. در مورد برخی از افراد خاص با سلایق 
سیاسی خاص من همه را ارجاع می دهم به فرمایش مقام 
کید می کنم  رهبری که همه موظف اند کمک کنند به دولت. تا
فعلا برداشت ما این است که نمایندگان حق تحقیق و تفحص 
دارند، حق بررسی دارند حق نظارتی دارند و این را هم بدانند 

که این دولت خسته نمی شود. 

    در آستانه سال نو چه صحبتی با مردم در راستای 
ایجاد امید و نوید آینده ای بهتر و بهبود شرایط در حوزه های 

مختلف دارید؟
به هر حال نو روز امسال با توجه به اینکه با ایام ماه مبارک 
رمضان و به خصوص سال تحویل که عملا در ایام شهادت 
حضرت امیر هست. نوروز این دولت خاص است. شروع 
کار دولت با محرم بود، اولین نوروزش با رمضان و با شهادت 
حضرت امیر ان شاءا... که خود ائمه به موفقیت این دولت 
کمک کنند. می دانیم که مردم سال سختی را سپری کردند 
متوجه فشارهای اقتصادی که به مردم آمده هستیم. از اینکه 
کرده تا قیمت برنج تا قیمت  قیمت حبوبات افزایش پیدا 
گوشت تا حقوق افراد... مردم بدانند که در جریان همه این 
اعداد و ارقام را به ریز هستیم و می دانیم تحت فشارند و این را 
بدانید که تمام تلاش مان را انجام می دهیم که ان شاءا... آن 
کید بکنم  چیزی که شایسته مردم است را انجام دهیم. این را تا
که دادن کالابرگ و اینجور چیزها شایسته مردم نیست ما این 
را به خوبی واقف هستیم ولی به هر حال برای حفظ معیشت 
مردم این اقدامات الزامی است. امیدوار هستیم که با لطف 
خداوند با نظر ویژه حضرت امیرالمومنین که ما سال نو را با 
فزت و رب الکعبه ایشان شروع می کنیم، شاهد اقدامات بهتری 
باشیم. شاهد این باشیم که وضعیت اقتصادی و معیشتی 
مردم بهتر شود و سال خوب و پر برکتی را برای همه مردم آرزو 
می کنیم. ظرف این شش ماه و ۲۳ روزی که خدمت شما بودیم 
تا پایان اسفند برای من روزهای خوشی با شماها گذشت 
هرچند روزهای سختی بود واقعیت روزها روزهای سختی 
بود ولی به هر حال همین که آدم ها در کنار هم قرار می گیرند و 
گر با هم باشیم می توانیم مشکلات را حل کنیم و  می دانیم که ا

همه در یک کشتی نشستیم به آدم قوت قلب می دهد. 

گر ما بتوانیم در وضعیت اقتصاد مقداری ثبات  ا
ایجاد کنیم، با رویکــردی که دولــت دارد، با  نگاه 
متوازنــی کــه بــه حوزه هــای متنــوع اجتماعــی و 
هنری دارد، می توان به بهبود شرایط امیدوار بود 

بط  ا و ر ش  گستر ی  ستا ا ر ر  د لت  و یت د لو و ا

کشورهای منطقه،  لمللی همسایگان،  بین ا

ن  پیما ی عضو  ها ر کشو و  سیا  ا ر و ا  ، یکس بر

شانگهای و کشورهای دی ۸ است 


